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گروه ســینما و تلویزیون-  وقتی در 
فروردیــن 1399، ابراهیم حاتمی کیا 
و دیگر دســت اندکاران فیلم »خروج« 
تصمیــم به اکران آنلاین فیلم تازه خود 
گرفتند، بسیاری از اهالی سینما با وجود 
اذعان به اینکه نداشــتن ســرمایه گذار 
خصوصــی چنیــن کاری را راحت تر 
کرده، آن را اقدامی خط شکنانه توصیف 
کردند که سبب می شد مسیری جدید در 

اکران سینمای ایران باز شود.
بازخوردهای ایــن کار در مقطعی که 
ســینما به اجبار بسته بود و مردم بیش 
از هــر زمان دیگری بخاطــر ترس از 
کرونای ناشــناخته، ماندن در خانه را 
ترجیح می دادنــد، خیلی های دیگر را 
هــم ترغیب کرد تا فیلم های خود را از 
صف اکران سینما بیرون بکشند و راهی 
پلتفرم ها شــوند. به این ترتیب کم کم 
اکران آنلاین جای خود را باز کرد و هر 
هفته، فیلم جدیدی برای کاربران شبکه 

نمایش خانگی رونمایی  شد.
این فیلم ها در ابتدا جذابیت هایی داشتند 
ولی به تدریج، هم جذابیت آن ها و هم 
تعدادشان رو به افول رفت تا جایی که 
الان می توان »اکران آنلاین« را یک طرح 
شکست خورده یا با نگاهی خوش بینانه، 
رها شده و معطل دانست. این در حالی 
است که سینمادارها و پخش کننده های 
زیــادی معتقــد بودند اکــران آنلاین 
می تواند صف اکران ســینما را خلوت 
کنــد تا فیلم های کمتری منتظر نمایش 
در سالن های سینما بمانند، بویژه آنکه 
برخــی فیلم ها اصــلا قابلیت نمایش 
روی پرده و جذب مخاطب در ســینما 
را ندارند و برعکــس در اکران آنلاین 
می توانند مخاطب بیشتری داشته باشند.

امــا در نهایــت نبود تضمینــی برای 
حفظ امنیــت فیلم ها و راهکاری برای 
جلوگیری از کپی آثار ســینمایی و نیز 
آنطور که برخی سینمایی ها می گویند، 

رقم نامناســبی که از ســوی صاحبان 
VODها پیشنهاد می شد، باعث کسادی 
بازار اکران آنلاین شد و آنچه این روزها 
در شبکه نمایش خانگی دیده می شود 
بیشــتر جولان دادن سریال های شبکه 
نمایش خانگی اســت که اتفاقا توسط 
اهالی سینما در حال تولید است. در این 
شــرایط باید پرسید آیا هیچ راهی برای 
حفظ اکران آنلاین نبود و شکســت آن 

را باید پذیرفت؟ 
در این باره عباس امینی که در همان زمان 
رونق اکران آنلاین، فیلم »کشتارگاه« را 
به عنــوان تازه ترین فیلــم خود که در 
جشنواره فجر سال قبل رونمایی شده 
بــود در VODها عرضــه کرد، معتقد 
اســت اگر پلتفرم ها با تهیه کننده های 
سینما هماهنگی بیشتری داشتند اتفاق 

بهترین در اکران آنلاین می افتاد.
او در گفت وگویی بیــان کرد:  به نظرم 
ایــن دو گروه در موارد زیادی روبروی 

هم ایستادند چرا که در این ماجرا منافع 
اقتصادی به درســتی تعریف نشده بود 
و شــرایط به گونه ای پیــش رفت که 
خیلی ها متضرر می شدند، برای همین 
تصــور می کنم اجماعی برای شــکل 
گیــری آن )اکران آنلایــن( خیلی رخ 
نداد و انگار همه چیز  بیشــتر به سمت 
خراب شدن رفت.  بنابراین با اتفاقی که 
در بخش قاچاق افتاد طبیعی اســت که 
سرمایه گذاران اعتماد نکنند در صورتی 
که اگــر یک اجماع صورت می گرفت 
شــاید می شــد از راه قانونی این مسیر 

قاچاق را بست.
وی ادامه داد: اکران آنلاین شروع خوبی 
داشت و اگرشرایط بهتر پیش می رفت 
می توانســت در کنار اکــران عمومی 

سینماها کاملا موفق باشد.
امینی در عین حال اضافه کرد: پلتفرم ها 
بیشــتر به دنبال جذب کاربر هستند تا 
بلیت فروشی و با حجم سریال هایی که 

در حال تولید است این اتفاق سریع تر 
رخ می دهد. برای VODها ســود در 
افزایش کاربر است نه بلیت فروشی و 
از آنجا که فیلم ها هم معمولا با قیمت 
پایین خریداری می شــوند علاقه ای 
برای حفاظــت از آن ها چندان وجود 
ندارد. این پلتفرم ها ترجیح می دهند در 
طول سال آنقدر خوراک داشته باشند 
که تعداد کاربرهایشان بیشتر شود و در 
این شــرایط تصورم این است اتفاقی 
که رخ داده، شکســت سینما در مقابل 
سریال سازی در شبکه نمایش خانگی 

است.
او گفــت: پاندمی کرونا حتی اگر اتفاق 
نمی افتاد ما باز هم این شرایط را داشتیم 
چــون به هــر حال بر اســاس تجربه 
شبکه های جهانی مثل نتفلیکس می شد 
پیش بینی کــرد که چنین روندی اتفاق 
می افتاد، البته تفاوت آن ها با ما این است 
که آنقدر تعداد کاربرانشــان زیاد است 

که وقتی فیلمی را اکران آنلاین می کنند 
حتی اگر کپی شــود خیلی یا دست کم 

اندازه ما ضرری نمی بینند. 
این کارگــردان افــزود: فیلم هایی که 
امســال تولید شدند و  پولی را که خرج 
آن با شکســت مواجه می شود، اگر با 
گذشته مقایسه کنیم مشخص می شود 
که وضعیت چگونه است در حالی که 
سریال سازی مثل آنچه در دنیا در حال 
رخ دادن اســت، مخاطب دارد و به نظر 
می رسد در سال های آینده در همه جای 
دنیا سینما به یک کالای لاکچری تبدیل 
می شود که قشر خاصی آن را می بینند، 
چون وقتی شبکه نمایش خانگی وجود 

دارد - همانطور که ذات این شبکه همین 
است - تماشاگر در خانه می نشیند و از 
طریق پلتفرم ها هر چه بخواهد را تماشا 
می کند، مخصوصا وقتی تلویزیون در 
این رقابت شکســت مطلق خورده و 

نتوانسته چنین مخاطبی را جذب کند.
امینی در پایان تاکید کرد: خیلی دوست 
داشتم تعداد پلتفرم ها آن قدر بیشتر شود 
که انحصاری نباشد، چون وقتی انحصار 
بین دو، ســه پلتفرم وجود داشته باشد 
کســی که ضرر می کند خالق اثر است،  
آن هم به این دلیل که کپی رایت معنایی 
ندارد. در این مســیر آن هایی که اثری را 
تولید می کنند بیشترین ضرر را می بینند 

چون همه آنها )VODها( قیمت بازار را 
دست خودشان نگه می دارند و وقتی این 
قیمت پایین باشد ناخودآگاه بر دستمزد 
پایین ترین سطح عوامل تولید یک فیلم 
هم اثر می گذارد، یعنی سازنده مجبور 
به صرفه جویی می شود تا میزان آسیب 
کمتر شود و در نتیجه کیفیت هم پایین 
می آید. به این ترتیب یک اتفاق فرهنگی 
رخ نمی دهد، بلکه نتیجه یک اتفاق کاملا 
اقتصادی است. این اتفاق رخ نخواهد 
داد اگر در کشــور یک سیاست کلان 
فرهنگی برای پلتفرم ها اعمال شــود تا 
مثلًا از آثار فرهنگی به شکلی حمایت 

صورت گیرد.

     در سالی که گذشت، سینما بالا و پایین زیادی داشت و با وجود همه سختی ها اتفاق هایی رخ داد که خیلی ها را به روزهای بهتر و باز شدن مسیری تازه  دلگرم می کند، مثل آنچه در 
اکران آنلاین پیش آمد اما حالا نه تنها خبری از آن مسیر تازه نیست بلکه ماهیت آنچه در گذشته بود هم با اما و اگر روبروست.

سینماکالایلاکچریمیشود؟
ماهیت آنچه در گذشته بود با اما و اگر روبرو است؛ 
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گــروه ســینما و تلویزیون-  
نامزد هــای اســکار ۲۰۲1 در حالی 
معرفی شدند که نماینده ایران از رقابت 

در بخش فیلم های بین المللی باز ماند.
1۵ مارس نامزد های نهایی اسکار 
نود و ســوم اعلام شــد و »خورشید« 
مجید مجیدی که به لیست 1۵ تایی و 
اولیه نامزد های بخش بهترین فیلم بین 
المللی راه یافته بود، نتوانست موفقیت 
خــود را تکرار کند و در بین پنج فیلم 
نهایی اسکار قرار بگیرد. فیلم های »یک 
دور دیگر« از دانمارک، »روز های بهتر« 
از هنگ کنــگ، »کالکتیو« از رومانی، 
»مــردی که پوســتش را فروخت« از 
تونس و »کجا می روی آیدا؟« از بوسنی 
و هرزگوین آثاری هســتند که در این 

بخش رقابت می کنند.
در این گزارش به بررســی پنج 
فیلم انتخاب شده و موفقیت آن ها در 
جشنواره های مهم دیگر می پردازیم. 
باید در نظر داشــت به غیر از کشــور 
دانمارک، ۴ کشــور دیگر هیچ سابقه 

درخشانی در تاریخ اسکار ندارند.
یک دور دیگر

تومــاس وینتبــرگ کارگردان 
فیلم اســت؛ »یک دور دیگر« در واقع 
محصول مشــترک دانمارک، هلند و 
ســودان است و مدس میکلسن در آن 
نقش آفرینی می کند. شاید تنها فیلمی 

که حضور آن را در شــاخه بین المللی 
اسکار قطعی می دانستیم، همین فیلم 
باشد که قرار بود اولین نمایش جهانی 
اش را در جشنواره فیلم کن تجربه کند؛ 
اما به دلیل شیوع کرونا و لغو فستیوال 
کن، اولین نمایش این فیلم در جشنواره 

فیلم تورنتو رقم خورد.
»یک دور دیگر« جوایز زیادی را 
دریافت کرده اســت که از جمله آن ها 
می توان به جایزه انجمن منتقدان فیلم 
شیکاگو و جایزه ســزار که به اسکار 
فرانسه معروف است، اشاره کرد. این 
فیلم در رویداد های مهمی مثل »بفتا« و 
»گلدن گلوب« هم توانست نامزد شود. 
در مجموع 1۴ جایزه از رویداد های مهم 
سینمایی به این فیلم تعلق گرفته است.

اگر سابقه کشــور دانمارک در 
اسکار را زیر ذره بین بگذاریم، متوجه 
تعداد زیاد فیلم های این کشور می شویم 
که در آکادمی نامزد شده اند. در تاریخ 
سینما این کشــور توانسته سه جایزه 

اسکار را تصاحب کند.
روز های بهتر

این اثر سینمایی، یک فیلم کمدی 
جنایی به کارگردانی دریک تیســانگ 
است که داســتانش از رمان محبوب 
چینی اقتباس شده است. داستان فیلم 
در مورد دختری در دبیرستان است که 
در مدرسه مورد زورگویی قرار می گیرد 

و پسر نوجوانی که خلافکار خیابانی 
اســت. فیلم به تأثیر این دو بر زندگی 

یکدیگر می پردازد.
این فیلم جایزه ای از رویداد های 
معتبــر اروپایی نگرفتــه؛ اما از جمله 

جوایزش می توان به چند جشــنواره 
آسیایی و هنگ کنگی و جشنواره چینی 
خروس زرین اشاره کرد. در وبسایت 
منتقــدان روتن تومیتــوز، امتیاز 1۰۰ 
برای این فیلم به ثبت رســیده، اما تنها 

موفقیتش تا کنون همان نامزدی اسکار 
است. سابقه هنگ کنگ نیز در اسکار 
درخشان نیست و با وجود نماینده های 
متعددی که به آکادمی ارســال کرده، با 
احتســاب امسال فقط سه بار به جمع 

نامزد های نهایی راه پیدا کرده اســت. 
نمایندگان هنگ کنگ هر سه بار دست 

خالی از اسکار بازگشته اند.
کالکتیو

فیلم کالکتیو بــه عنوان نماینده 

رومانی هم در بخش مستند نامزد اسکار 
شده است و هم در بخش بهترین فیلم 
بین المللی. این فیلم مســتند در مورد 
گروهی از خبرنگاران در یک روزنامه 
رومانیایی اســت که اقداماتی را برای 
آشکار ســاختن کلاهبرداری و فساد 
انجام می دهد. این فیلم در جشــنواره 
فیلم ونیز برای نخســتین بار نمایش 
داده شــد و علاوه بر اینکه مورد توجه 
منتقدان انگلیس و آمریکا قرار گرفت، 
موفق شد از رویداد های برجسته ای مثل 
جوایز فیلم اروپا و انجمن ملی منتقدان 
فیلم جایزه بگیرد. این فیلم نامزد بهترین 

مستند جوایز بفتا نیز شده است.
نکته جالب توجه اینجاست که 
نمایندگان کشور رومانی پیش از این 
تنها یک بار به لیست اولیه نامزد ها راه 
پیداکرده بودند و »کالکتیو« اولین فیلم از 
این کشور شد که توانست نامزد اسکار 

شود؛ آن هم در دو بخش.
مردی که پوستش را فروخت

»مردی که پوســش را فروخت« 
نماینده کشور تونس است که در تاریخ 
جوایز اسکار ۷ نماینده به آکادمی ارسال 
کرده و حتی یک بار هم نتوانســته  در 
بین نامزد ها قرار بگیرد. این فیلم اولین 
نماینده تونس است که توانسته به این 
افتخار دســت پیدا کند. کوثر بن هنیه 
کارگردانی این فیلم را بر عهده داشته که 

برای نخستین بار در بخش افق های ونیز 
به نمایش گذاشته شد؛ بخشی که فیلم 
سینمایی »دشت خاموش« به نمایندگی 
از ایران جایزه اصلی آن را دریافت کرد. 
در کارنامــه این فیلم جایزه و نامزدی 
چنــد رویداد اروپایی مثل گلدن کمرا 

دیده می شود.
کجا می روی آیدا؟

یــک فیلــم جنگــی درام بــه 
نویسندگی و کارگردانی یاسمیلا ژبانیچ 
است. این فیلم که محصول همکاری 
کمپانی هایی از کشــور های بوسنی 
و هرزگوین، فرانســه، هلنــد، نروژ، 
لهستان و رومانی است، برای اولین بار 
در بخش اصلی هفتاد و هفتمین دوره 
جشنواره بین المللی فیلم ونیز به نمایش 
درآمد و برای شیر طلایی بهترین فیلم 
رقابت کرد. دریافت جایزه جشنواره 
فیلم میامی، جشنواره فیلم بین المللی 
روتردام و جشنواره فیلم گوتنبرگ از 

افتخارات اصلی این فیلم است.
کشــور بوســنی و هرزگوین، 
نمایندگان زیادی به آکادمی ارســال 
کرده، اما به غیر از امســال تنها یک بار 
توانسته نامزد جایزه بین المللی اسکار 
شــود و آن یــک بار هم دســت پر از 
اســکار بیرون  آمد. البته این جایزه به 
سال ۲۰۰1 و فیلم »سرزمین هیچکس« 

باز می گردد.

نامزد های بهترین فیلم بین المللی اسکار ۲۰۲۱ را بیشتر بشناسید

گروه ســینما و تلویزیون - فیلمبرداری 
مجموعه تلویزیونی طنز »دســت انداز« به 
کارگردانی شــهاب عباسی و تهیه کنندگی 
مجید عباســی و سعید عباســی از هشتاد 

درصد گذشت.
فیلمبرداری مجموعه تلویزیونی »دســت 
انداز« همچنان ادامه دارد و تاکنون ۸۰ درصد 
بخش های مختلف این برنامه برای پخش 

در نوروز 1۴۰۰ انجام شده است.
بهنوش بختیاری، خشایار راد، افشین سنگ 
چــاپ، حمید نیک نبرد به عنوان بازیگران 

تازه به این مجموعه پیوستند.
مجموعه طنز دســت انداز در 9۰ قسمت 
ساخته می شــود که 1۵ قسمت ویژه عید 
نوروز اســت و پخش آن بعد از عید نوروز 
نیز ادامه خواهد داشــت.  این مجموعه در 
روز های نوروز هر شب ساعت ۲۰ از شبکه 

نسیم پخش می شود.
عوامل ســریال تلویزیونی دســت انداز 
عبارتند از:تهیه کنندگان: مجید عباســی و 
سعید عباســی، کارگردان: شهاب عباسی، 
نویسنده:حمزه صالحی، مدیرفیلمبرداری: 
محســن کالجی، مدیــر صدابــرداری: 

محمدعلی درگاهی، طراح گریم: سیدعلی 
عســگری، طراح صحنه و لباس: شــهرام 
قدیری، ناظر کیفی: امیر موسوی، جانشین 
تهیه کننده: محمد ســلیمانی، مدیرتولید و 
مدیر برنامه ریزی: محمد رسولی، تدوین: 
غلامرضا ســاغرچیان، مدیر تــدارکات: 
علی اکبر صادقی، دستیار برنامه ریز:ضحی 
زینالــی، فیلمبــردار 1: هــادی داوودی، 
فیلمبردارا ۲:حسین امیدی، دستیار فیلمبردار: 
سیدمحمد محمدی، دســتیار صدابردار: 
علی شندآبادی و مهدی اسبقی، اهنگساز: 
شهروز حقی، طراحی پارودیی خوانندگان: 
علی شــهجویی، دســتیار یک کارگردان: 
محمدرضا مروتی، دســتیار دو کارگردان: 
ســیامک فروغ، مجری آقایان گریم: نیما 
عبدی، دستیار مجری آقایان گریم: علیرضا 
شــریفی مقدم، مجری گریم خانم ها: ندا 
بیگریان، دستیار دو: سامان کهزاری، دستیار 
یک صحنه: ابراهیم کرامتی، دستیار صحنه: 
سحر حاتمی، مدیر دکور: ابوذر فقانی، جامه 
دار: بهاره رستگارنیا، فیلمبردار پست صحنه: 
زهرا بارسانیا و سیدمحمد محمدی، عکاس: 
سعید عابدینی، روابط عمومی: علی زادمهر، 
منشــی صحنه: فاطیما قاسمی، تدارکات: 
محمد قلــی زاده، محمدمحهدی کرمی، 
امیرحسین حبیبی، حمیدرضا ایمانی، احمد 
مهامی، راننده؛ حمیــد فیض آبادی، داوود 

حجازی، هادی کرمی و محمد قلی زاده.
بازیگران: شهاب عباسی، آرش میراحمدی، 
ابراهیم شــفیعی، بهراد خرازی، کوروش 
معصومی، مرتضی رستمی، سوسن پرور، 
میثم رستگاری، شهره اشتری، حمید عرب، 
حامد میرزاپور، سیامک فروغ، پیمان مرادی،  

حمید نیک نبرد

عبور فیلمبرداری از مرز 80 درصد؛
بهنوش بختیاری به مجموعه دست انداز پیوست

گروه ســینما و تلویزیون - زهره علی اکبری 
صداگــذار ســینمای ایران ضمن تشــریح 
ویژگی های فنی صدای فیلم، درباره لزوم اصلاح 
فرآیند صداگذاری فیلم ها برای عرضه اینترنتی 

به جای اکران پرده ای توضیحاتی ارائه کرد.
این روزهای کرونایی که بازار ســینما و تئاترها 
کساد است، علاقمندان به فیلم های سینمایی به 
تماشای فیلم از طریق پلتفرم های مختلف ایرانی 
پناه آوردند و خوشبختانه در مدت زمان کوتاهی 
استقبال خیلی خوبی از اکران فیلم های سینمایی 

در بستر فضای مجازی شد.
در خصوص موضوع اکران آنلاین و جنبه های 
مختلف آن بحث های تخصصی بسیاری وجود 
دارد که مجال طرح همه آن ها نیست ولی یکی از 
موضوعات مهم اکران های آنلاین، بحث صدای 
فیلم هایی است که از طریق این پلتفرم ها، نمایش 
داده می شود. اهمیت این موضوع هم به این دلیل 
است که در اکران آنلاین، فیلم های سینمایی که 
برای نمایش در سالن های سینما و متناسب با آن 
فضا صداگذاری شده اند، از طریق تلویزیون، لپ 
تاپ و یا حتی گوشی های موبایل دیده می شوند 
و چون پلتفرم های موجــود در ایران هنوز در 
بحث صدا ارتقا نیافته اند، نسخه استریو فیلم را 

نمایش می دهند.
این نســخه از لحــاظ ســاختاری و کیفیت، 
تفاوت های بســیاری با نسخه اصلی فیلم دارد 
که جزئیات بیشتر در این باره، در گفتگو با زهره 
علی اکبری، صداگذار فیلم های سینمایی تشریح 

می شود.
علی اکبری در جشــنواره فیلم فجر امســال 
صداگذار فیلم »مامان« به کارگردانی آرش انیسی 
بود که جوایز بسیاری هم در بخش های مختلف 
دریافت کرد. علی اکبری در کارنامه کاری خود 
سابقه صداگذاری آثار بسیاری از جمله انیمیشن 

»قــدم یازدهم«، فیلم کوتاه »لچک«، دســتیار 
صداگذار »فیلم اژدها وارد می شــود«، »چهل 

سالگی« و… را دارد.
* در ابتــدا نظرتان را درباره اکران آنلاین به 
واسطه شــرایط کرونایی پیش آمده و نقش 

صدا در این گونه اکران بفرمائید.
اکران آنلاین از جهت های مختلفی روی کیفیت 
فیلم ها و در کل سینما تأثیر گذاشته و باعث کم 
رونق شــدن بازار سینما به خصوص سینمای 
مستقل شــده است چون ســینمای مستقل، 
برخلاف فیلم هایی که با حمایت دولت ساخته 
می شــوند سود خود را از طریق اکران و فروش 
بلیت به دســت می آورد. در چنین شرایطی هر 
المانی که به جذاب تر شــدن فیلم ها و تشویق 
مخاطبان برای خرید بلیت ســینما کمک کند 
مهم اســت. از جمله این عوامــل می توان به 
پرده بزرگ سینما اشاره کرد، بسیاری از فیلم ها 
بخاطر جزئیات بصری و فرم انتخاب شده در 
تصویربرداری نیازمند این هستند که در سینما 
اکران شوند تا جذابیت بیشتری برای مخاطب 
داشته باشند در مورد صدا هم همین اتفاق افتاده 

است.
* کمی در خصوص تفاوت صدای اکران در 
سینماها با اکران آنلاین در پلتفرم ها توضیح 

دهید.
امروزه، همه فیلم های سینمای ایران حداقل با 
شــش باند صوتی )پنج و یک یا سوراند( اکران 
می شوند و برای پخش نیازمند سیستم استاندارد 
پنج و یک هستند و خوشبختانه اکثر سینماهای 
ایران به این سیســتم مجهزند و دارای شــش 
مجرای صوتی در جهت های راســت، وسط، 
چپ، راســت عقب، چپ عقب و یک مجرا 
برای فرکانس های بیس و القای حجم بیشــتر 
هستند. شما وقتی به عنوان بیننده در سالن قرار 

می گیرید همه چیز از جمله آکوستیک سالن و 
کالیبریشن بلندگوها محاسبه شده است و در 
چنین شــرایطی همه آن چیزی که کارگردان 
و طراح صدا می خواهند بیننده بشــنود فراهم 
است ولی در اکران آنلاین برای بیننده ها نسخه 
استریوی فیلم ها نمایش داده می شود و امکان 
نمایش ســوراند یا پنج و یک برای سایت های 

فروش و نمایش اکران آنلاین وجود ندارد.
* تفاوت صدای نسخه استریو با نسخه سوراند 

و فراگیر چیست؟
در ایران صداگذاری همه فیلم های سینمایی با 
شــش مجرا انجام می شود اما در برخی اوقات، 
عوامل فیلم می خواهند یک نســخه دم دستی 
داشته باشند که بتوانند فیلم را در لپ تاپ ببینند 
یا درجایی آپلود کنند، برای چنین موردی نسخه 
اســتریوی فیلم نمایش داده می شود که دو باند 
کانورتی از نســخه پنج و یک است و نسبت به 
نسخه پنج و یک محدودیت بیشتری دارد. در 
واقع در نســخه استریو، شش مجرای صوتی 
در دو مجرا گنجانده شــده که از فضای کمتری 

برخوردار است.
* پس اینکه کیفیت صدای فیلم ها در اکران 
آنلاین مطلوب نیست به محدودیت پلتفرم ها 

بر می گردد؟
بله، من با پشــتیبانی فنی چند پلتفرم نمایش 
صحبت کردم و گفتند هنوز امکان پخش صدای 
فراگیر را ندارند ولی قرار است به زودی مجهز به 
این سیستم بشوند. به طوری که برای هر نسخه 
فیلم دو کیفیت صدا )هم استریو هم شش باند( را 
به فیلم پیوست کنند تا مخاطب خودش با توجه 
بــه ابزاری که بــرای نمایش فیلم دارد انتخاب 
می کند که چه نسخه ای را می خواهد تماشا کند.

* ویژگی صداگذاری شــش باند یا سوراند 
چیست؟

در صداگذاری سوراند، از تکنیک های مختلفی 
برای تأثیرگذاری بیشتر بر روی مخاطب استفاده 
می شود مثل جهت بخش های مختلفی که برای 
متحرک ساختن ســوژه ها به کار برده می شود 
و فضا و صحنه را برای بیننده واقعی تر می کند 
ولی در نسخه استریو این امکان فراهم نیست و 
فقط می توانیم بین مجرای صوتی راست و چپ 
حرکت داشته باشیم در نتیجه صداگذاری پنج و 
یک فضا و جغرافیا را برای بیننده واقعی تر می کند. 
نسخه استریو در بهترین حالت ممکن می تواند 
زاویه بین 9۰ تا 1۸۰ درجه را بازسازی کند که به 
خاطر شکل سر انسان و محل قرارگیری گوش ها 
صداهای پشــت ســر و کنار به خوبی شنیده 
نمی شود ولی در سالن های سینما که مجهز به 
سیســتم پنج ویک هســتند به خاطر چیدمان 
بلندگوها، آکوســتیک سالن و همه محاسبات 
انجام شده ساختمان سر انسان را بازسازی می کند 
و صدا همانطور که برنامه ریزی شده به گوش 
مخاطب می رسد و احساس واقعی بودن و قرار 
داشتن در جغرافیای فیلم به بیننده دست می دهد.
سیســتم شش باند در عمق و پرسپکتیو خیلی 
تأثیرگذار هستند و بیننده را بیشتر درگیر حس و 
حال فیلم می کنند علاوه براینکه در اکران آنلاین 
ممکن است مخاطب فیلم را با هر کیفیت سخت 
افزاری مثل اسپیکرهای کوچک و خراب ببیند 
که در جهت درستی هم گذاشته نشدند یا مثلًا 
در یک اتاق پرســروصدا دیده شود که همه این 

عوامل باعث شــنیده نشدن بخشی از صدای 
فیلم می شــود. بنابراین در اکران آنلاین جدا از 
ضعف های نسخه استریو، عوامل دیگری هم 
وجود دارد که هرکدام می توانند باعث تضعیف 
صدا شــوند. بخاطر همین همیشــه دغدغه 
فیلمسازان این است که مخاطب کجا قرار است 
فیلم را ببیند چون ژانر بعضی از فیلم ها بیشــتر 
وابسته به جزئیات صوتی یا بصری شأن هستند 
و مهم اســت که در کجا و با چه ابزاری دیده و 

شنیده شوند.
* پس ژانر فیلم هم در صداگذاری آن تأثیر 

دارد و مهم است؟
بله، قطعاً مهم اســت. بعضی از فیلم ها از لحاظ 
فیلمنامه، سلیقه کارگردان و تصاویری که دارند 
نیازمند کار صداگذاری بیشتری هستند و با یک 
مشورت گروهی تصمیم گرفته می شود که چه 
مدل فضای صوتی برای کار ساخته شود. گاهی 
قرار اســت در واقعیت فضــا راه بروی و المان 
مشهودی به آن اضافه نکنی و همه چیز باید در 
بستر واقعیت باشد ولی گاهی اوقات صدا وظیفه 

بیشتری در روایت به عهده دارد.
* در کشورهای پیشرفته و پلتفرم های خارجی 
معروف نمایش فیلم ها و کیفیت صدایشان به 

چه صورت است؟
آن ســایت ها امکان نمایش نسخه شش باند را 
دارند ضمن اینکه امروزه خیلی از ســینماهای 
مطرح دنیا مجهز به سیستم هفت و یک هستند.

تفاوت با سالن سینما در چیست؟
معمای »صدای فیلم« در سینمای آنلاین 


